

论著

减阻-牵张快速牙移动相关影响因素及有效性探索

陈曦, 李宁, 彭早霞, 黄亚莉, 杨乐乐, 闫静, 任敏宁

西安交通大学医学院第一附属医院口腔科, 西安 710061

摘要: 目的: 建立Beagle犬减阻牵张快速牙移动动物模型, 探索减阻、牵张措施在快速牙移动中的作用及其可靠性。方法: Beagle犬20只, 随机在下颌左右两侧分别实施不同术式: 减阻-牵张加力频率2次/d, 减阻-牵张加力频率6次/d, 减阻-常规加力, 常规加力。每种术式各10个单侧。分别于加力前、加力15、保持30 d时行牙髓活力、牙齿松动度、牙齿移动距离测量, 锥形束CT观察评估牙齿倾斜度、牙根吸收和牙槽骨密度变化。结果: 减阻-牵张2, 6次/d频率下牙齿移动距离相似($P>0.05$), 都明显快于减阻-常规加力组, 常规加力组移动速度最慢; 减阻-牵张下移动牙加力前后牙髓活力正常, 未见牙根广泛性吸收和骨质缺损等副作用; 减阻-牵张组移动牙发生远中倾斜度($13.9^\circ \pm 3.5^\circ$)略大于常规方法($6.6^\circ \pm 1.3^\circ$) ($P<0.05$)。结论: 减阻、牵张是实现牙齿快速移动的关键因素, 二者缺一不可; 减阻-牵张技术能够在可接受牙齿倾斜限度内实现牙快速移动而不伴明显的副作用。

关键词: 牵张成骨 快速牙移动 支抗 牙槽骨密度

Related factors and effectiveness of rapid teeth movement through reducing resistance and distraction

CHEN Xi, LI Ning, PENG Zaoxia, HUANG Yali, YANG Lele, YAN Jing, REN Minning

Department of Stomatology, the First Affiliated Hospital, Medical School of Xi'an Jiaotong University, Xi'an 710061, China

Abstract: Objective: To investigate the role of reducing resistance and distraction in rapid teeth movement and its reliability by establishing the Beagle dogs' experimental model.

Methods: The left or right sides in mandibles of 20 beagles were randomly operated with different treatments: distraction twice a day through reducing resistance; distraction 6 times a day through reducing resistance; conventional distraction through reducing resistance; and conventional distraction (the control group). Each treatment was carried out in 10 sides. The pulp vitality, tooth mobility and distance of teeth transportation were evaluated at different time points: before the distraction, distraction after 15 days, retaining 30 days after 15 days of distraction. The degree of inclination, root resorption and alveolar bone density of the compressive areas were evaluated by cone-beam computed tomography images.

Results: The distance of teeth transportation was similar in groups distraction twice daily and 6 times a day through reducing resistance ($P>0.05$), but their speed of transportation was significantly higher than that of conventional distraction through reducing resistance. The conventional distraction group had the lowest speed of transportation. The pulp vitality of distracted teeth was normal, and no root comprehensive resorption and periodontal defect were found. Distracted teeth in the reduced resistance and distraction groups ($13.9^\circ \pm 3.5^\circ$) tipped more than in the conventional distraction group ($6.6^\circ \pm 1.3^\circ$) ($P<0.05$).

Conclusion: Reducing resistance and distraction are inseparable factors to realize fast teeth moving. The rate of orthodontic tooth movement can be accelerated through resistance reduction and periodontal distraction without obvious unfavorable effects but at minimal acceptable teeth inclination.

Keywords: distraction osteogenesis rapid tooth movement anchorage dental alveolar bone density

收稿日期 2013-04-07 修回日期 网络版发布日期

DOI: 10.3969/j.issn.1672-7347.2013.09.011

基金项目:

国家自然科学基金(81070863); 陕西省科技攻关项目[2010, k15-04(4)]; 西安交通大学交叉学科(XJJ20100197)。

通讯作者: 陈曦, Email: chen168_xi@163.com

作者简介: 陈曦, 博士, 副教授, 副主任医师, 主要从事牙周组织快速改建机制方面的研究。

作者Email: chen168_xi@163.com

扩展功能

本文信息

Supporting info

PDF(1902KB)

[HTML全文]

参考文献[PDF]

参考文献

服务与反馈

把本文推荐给朋友

加入我的书架

加入引用管理器

引用本文

Email Alert

文章反馈

浏览反馈信息

本文关键词相关文章

牵张成骨

快速牙移动

支抗

牙槽骨密度

本文作者相关文章

陈曦

李宁

彭早霞

黄亚莉

杨乐乐

闫静

任敏宁

PubMed

Article by CHEN Xi

Article by LI Ning

Article by PENG Zaoxia

Article by HUANG Yali

Article by YANG Lele

Article by YAN Jing

Article by REN Minning

参考文献:

1. Von Langenbeck B. About the pathologic length growth of long bones and its employment in surgical praxis [J] . Berl Klin Wochenschr, 1869, 26: 265.
2. Ilizarov GA. The tension-stress effect on the genesis and growth of tissues. Part I. The influence of stability offixation and soft-tissue preservation [J] . Clin Orthop Relat Res, 1989,(238): 249-281.
3. Ilizarov GA. Clinical application of the tension-stress effect for limb lengthening [J] . Clin Orthop Relat Res, 1990,(250): 8-26.
4. Liou EJ, Huang CS. Rapid canine retraction through distraction of the periodontal ligament [J] . Am J Orthod Dentofacial Orthop, 1998, 114(4): 372-382.
5. Sharpe W, Reed B, Subtelny JD, et al. Orthodontic relapse, apical root resorption, and crestal alveolar bone levels [J] . Am J Orthod Dentofacial Orthop, 1987, 91(3): 252-258.
6. Peltomäki T. Stability, adaptation and growth following distraction osteogenesis in the craniofacial region [J] . Orthod Craniofac Res, 2009, 12(3): 187-194.
7. Kharkar VR, Kotrashetti SM. Transport dentoalveolar distraction osteogenesis-assisted rapid orthodontic canine retraction [J] . Oral Surg Oral Med Oral Pathol Oral Radiol Endod, 2010, 109(5): 687-693.
8. Sayin S, Bengi O, Gurton U, et al. Rapid canine distalization using distraction of the periodontal ligament: A preliminary clinical validation of the original technique [J] . Angle Orthod, 2004, 74(3): 304-315.
9. Kumar PS, Saxena R, Patil S, et al. Clinical investigation of periodontal ligament distraction osteogenesis for rapid orthodontic canine retraction [J] . Aust Orthod J, 2009, 25(2): 147-152.
10. Saulacic N, Iizuka T, Martin MS, et al. Alveolar distraction osteogenesis: a systematic review [J] . Int J Oral Maxillofac Surg, 2008, 37(1): 1-7.
11. Ren A, Lv T, Kang N, et al. Rapid orthodontic tooth movement aided by alveolar surgery in beagles [J] . Am J Orthod Dentofacial Orthop, 2007, 131(2): 160.e1-10.
12. Angle EH. Treatment of malocclusion of teeth [M] . 7th ed. Philadelphia: SS White Dental Manufacturing Company, 1907: 6.
13. Picton DC. On the part played by the socket in tooth support [J] . Arch Oral Biol, 1965, 10: 945-955.
14. Lv T, Kang N, Wang C, et al. Biologic response of rapid tooth movement with periodontal ligament distraction [J] . Am J Orthod Dentofacial Orthop, 2009, 136(3): 401-411.
15. Ai H, Xu QF, Lu HF, et al. Rapid tooth movement through osteogenesis of the periodontal ligament in dogs [J] . Chin Med J(Engl), 2008, 121(5): 455-462.
16. Ashcraft MB, Southard KA, Tolley EA. The effect of corticosteroid-induced osteoporosis on orthodontic tooth movement [J] . Am J Orthod Dentofacial Orthop, 1992, 102(4): 310-319.
17. Owman-Moll P, Kuroi J, Lundgren D. Continuous versus interrupted continuous orthodontic force related to early tooth movement and root resorption [J] . Angle Orthod, 1995, 65(6): 395-402.
18. 祁涛, 卢嘉静, 葛振林. 减阻牵张法快速移动牙齿的牙根表面扫描电镜观察 [J] . 现代口腔医学杂志, 2010, 24(3): 216-219. QI Tao, LU Jiajing, GE Zhenlin. A scanning electron microscopic study of root surface on rapid tooth movement through reducing resistance and distraction [J] . Journal of Modern Stomatology, 2010, 24(3): 216-219.
19. Kumar PS, Saxena R, Patil S, et al. Clinical investigation of periodontal ligament distraction osteogenesis for rapid orthodontic canine retraction [J] . Aust Orthod J, 2009, 25(2): 147-152.
20. 孙溪饶. 牵引速率及频率对牵张成骨的影响 [J] . 中国组织工程研究与临床康复, 2010, 14(41): 7727-7729. SUN Xirao. Effects of distraction rate and frequency on distraction osteogenesis [J] . Journal of Clinical Rehabilitative Tissue Engineering Research, 2010, 14(41): 7727-7729.

本刊中的类似文章